

Leitthema · Main topic

Redaktion: M. Wehling, Mannheim

Polypharmazie bei Menschen mit Diabetes

Polypharmacy in people with diabetes

M. Wehling

- 72 **Einführung zum Thema: Polypharmazie bei Menschen mit Diabetes**
Introduction to the topic: Polypharmacy in people with diabetes

A. Bahrmann

- 74 **Diabetes mellitus, Alter und Komorbiditäten. Ursache für die vielen Pillen**
Diabetes mellitus, age and comorbidities. This is why there are so many pills

J. Wernecke

- 79 **Diabetes mellitus bei multimorbiden Patienten. Klinische Besonderheiten**
Diabetes mellitus in multimorbid patients. Special clinical considerations

S. Neuner-Jehle

- 85 **Systematische Ansätze zur Reduktion von Polypharmazie. Eine Übersicht mit praktischen Anleitungen**
Systematic approaches to reduce polypharmacy. An overview with practical tools

W. A. Scherbaum · C. R. Scherbaum

- 91 **Antidiabetika bei älteren, multimorbiden Patienten. Therapieziele, Behandlungsstrategien und antidiabetische Substanzen**
Antidiabetic drugs in elderly multimorbid patients. Therapy targets, treatment strategies and antidiabetic substances

S. Rosner · W. Koenig

- 100 **Kardiovaskulär wirksame Therapie bei Patienten mit Diabetes mellitus**
Effective cardiovascular treatment in patients with diabetes mellitus

T. Wilke · P. Hahn · A. Groth · A. Fuchs · U. Maywald

- 108 **Arzneimitteltherapie multimorbider Typ-2-Diabetes-Patienten. Analyse der Daten einer deutschen Krankenkasse**
Drug therapy in multimorbid type 2 diabetes patients. Analysis of a German insurance claims data set

Journal Club · Journal Club

S. Kahl

- 115 **Vergleich von Renininhibitor- und Angiotensinrezeptorblockertherapie bei Typ-2-Diabetes. Auswirkungen auf die Mikroalbuminurie**
Comparison of renin inhibitor and angiotensin receptor blocker treatment in hypertensive patients with type 2 diabetes. Effects on microalbuminuria

V. Pavlicek

- 117 **Metformin bei Herz- und Niereninsuffizienz**
Metformin in heart failure and chronic kidney disease

M. Jecht

- 119 **Effekte von Metformin auf die Intestinalmikrobiota**
Effects of metformin on the gut microbiota

H. Schlögl

- 121 **US-Amerikanische Leitlinie 2017 zur Adipositas­therapie bei Diabetes. Zusammenfassung für die Praxis**
US American guideline 2017 for obesity management in type 2 diabetes. Conclusions for medical practice

CME Zertifizierte Fortbildung · Review articles*M. Blüher*

- 123 **Strategien zur Gewichtsreduktion bei Typ-2-Diabetes**
Weight reduction strategies for patients with type 2 diabetes

- 136 **Fragebogen**
Assessment

**Verschiedenes · Miscellaneous**

- 70 **Magazin · Magazine**
- 137 **Mitteilungen des BDI · News from the BDI**
- 140 **Mitteilungen des BDE · News from the BDE**
- 143 **Mitteilungen der DDS · News from the DDS**
- Termine · Forthcoming meetings**
- Impressum · Imprint**